



新聞稿

獅子會與香港浸會大學中醫藥慈善基金 服務香港長者十五載 榮獲《香港回歸 25 周年 - 企業貢獻大獎》

(香港・2022年8月24日)

獅子會與香港浸會大學中醫藥慈善基金(慈善基金)最近榮獲《香港回歸 25 周年 - 企業貢獻大獎》(社會服務類),以表彰慈善基金在過去 15 年在服務香港長者方面所作的貢獻。

為慶祝特區成立廿五周年·新城電台與「香港再出發大聯盟」聯合舉辦「香港回歸 25 周年企業貢獻大獎」,以嘉許一眾來自不同行業的優秀企業或社會機構自回歸以來對本港經濟發展及社會公益所作出的努力,評審團由 12 位來自不同界別的專業人士所組成。

「獅子會與香港浸會大學中醫藥慈善基金」董事局主席林海涵博士,JP 表示:「國際獅子總會中國港澳三〇三區與浸會大學(浸大)中醫藥學院於2007年攜手成立『獅子會與香港浸會大學中醫藥慈善基金』,一直以『老有所醫』為服務宗旨,為本港65歲或以上、有經濟困難及受長期病患困擾的長者贈醫施藥,提供專業及多元化的中醫服務,令他們能獲得適切治療及關懷。是次慈善基金獲得嘉許,董事局全體成員深感鼓舞,並當繼續努力為本地長者服務。」

毋忘初心 老有所醫

香港浸會大學協理副校長(中醫藥發展)、曾肇添中醫藥臨床研究教授下兆祥教授,MH表示:「浸大中醫藥學院自 1997 年起為市民提供優質中醫醫療服務,至今共設有十七間診所, 遍佈香港各區。由於我們與國際獅子總會中國港澳三〇三區在服務長者方面的理念一致,所 以在 2007 年攜手成立慈善基金,為社會有需要的長者提供優質中醫藥服務。」

卞教授指出,基金其中一項重要舉措是為弱勢長者發出「愛心店」。每張愛心店附有面值共 2,000 元的醫療券,長者憑醫療券可到浸大中醫(普通門診)接受診症服務一次及兩劑基本





草藥。現時基金已發出 4,000 多張愛心咭,並為逾 40,000 人次贈醫施藥。

服務耆英 關懷常在

中醫藥發展一日千里,會診模式也與時並進。「獅子會與香港浸會大學中醫藥慈善基金」董事暨十五週年籌委會主席謝炎培獅兄表示:「基金十五年來不斷在服務方面推陳出新,以配合長者不斷轉變的醫療需要,並與社區夥伴緊密合作,開展各項惠及長者的中醫服務。」

慈善基金曾與地區組織合作推行「社區關懷顯愛心-阿太靚湯計劃」,由義工上門送湯飲給長者,推廣中醫養生湯飲和健康飲食。

因應浸大中醫診所配備「中醫四診儀」,用以分析脈象、面象、舌象等為檢測者分析體質和健康狀況,慈善基金捐贈了 1000 個中醫體檢名額,透過多間非牟利團體的安排,讓接近 1000 名長者受惠。長者完成檢測後,中醫師為他們提供專業的分析、體質調理及健康管理建議。

十五年來為長者推出多元化中醫服務 疫症中送上關懷

2020 年初·新型冠狀病毒在香港爆發·基金與多間非牟利團體合作於浸大中醫診所及不同社區派發「浸大防感方」中草藥包予長者和弱勢社群·為他們益氣扶正·提高免疫力。

2021 年中,基金發起網上中醫義診、贈醫施藥,與多間非牟利地區組織合作,在各機構轄下的長者中心安排透過視像診症,服務甚至覆蓋獨居及居住偏遠地區的長者(如沙頭角禁區),讓長者省卻交通時間之餘,又可減低因出門就醫而帶來的感染風險。網上義診服務反應熱烈,短時間內已令接近 1,000 多名長者受惠。

人口老化 對中醫服務需求日增

隨著人口老化及慢性疾病患者人數上升,社會對中醫服務的需求將大幅增加。在過去 15 年,基金已籌募超過一千萬善款資助多項慈善中醫服務。展望將來,主席林海涵博士表示各慈善基金委員將繼續努力籌募善款,為長者提供更多嶄新及適切的中醫服務。







「獅子會與香港浸會大學中醫藥慈善基金」榮獲《香港回歸 25 周年 – 企業貢獻大獎》(社會服務員),以嘉許慈善基金過去 15 年服務香港長者的重要貢獻,基金主席林海涵博士,JP(右)出席嘉許禮接受是項殊榮。

關於「獅子會與香港浸會大學中醫藥學院慈善基金」

「獅子會與香港浸會大學中醫藥慈善基金」是一個政府認可的非牟利慈善團體,由國際獅子總會中國港澳三〇三區與香港浸會大學於2007年攜手成立,旨在服務貧困長者,讓他們可以低廉的費用享用優質的中醫醫療保健服務。

有關慈善基金及其服務詳情,可參閱網址:http://cmcfoundation.hkbu.edu.hk/

關於香港浸會大學中醫藥學院

香港浸會大學是香港首間由大學教育資助委員會資助開辦中醫藥本科課程的高等院校。中醫藥學院於1999年成立,積極開辦優質的教學課程、從事尖端的學術和臨床研究,並提供全面的中醫醫療保健服務,竭力提升中醫業的專業及道德標準。通過結合教學、研究、醫療服務和科技、促進中醫藥現代化、國際化及標準化。學院開設的中醫藥診所共 17 間,當中 10 間為直屬、另外 7 間則與醫院管理局及其他非牟利機構合作、遍及香港、九龍及新界、致力服務社區、令更多市民受惠。有關學院的詳情、可瀏覽網址:http://scm.hkbu.edu.hk/





Press Release

Lions & Hong Kong Baptist University Chinese Medicine Charity Foundation Awarded with the "HKSAR 25th Anniversary Enterprise Outstanding Contribution Awards" for serving the Hong Kong elderly for 15 Years

(Hong Kong, 24 August 2022)

Lions & Hong Kong Baptist University (HKBU) Chinese Medicine Charity Foundation (the Foundation) was recently awarded the "HKSAR 25th Anniversary Enterprise Outstanding Contribution Awards" in recognition of its contributions to elderly service in Hong Kong over the past 15 years.

To celebrate the 25th Anniversary of the establishment of the Hong Kong Special Administrative Region (HKSAR), Metro Broadcast and Hong Kong Coalition jointly organised the "HKSAR 25th Anniversary Enterprise Outstanding Contribution Awards", with the aim of acknowledging enterprises and organisations from different sectors which has contributed significantly to the economic growth and social good of Hong Kong over the past 25 years. The judging panel was formed by 12 renowned figures from different professions and sectors in the society.

Dr. Lam Hoi Ham, JP, Chairman of the Foundation said, "Lions Clubs International District 303 - Hong Kong and Macao, China and the School of Chinese Medicine of HKBU joined hands in 2007 to establish the Lions & HKBU Chinese Medicine Charity Foundation with the mission to enable elders aged 65 or above with financial difficulties and chronic illnesses to receive quality and professional Chinese medical service and care. We are pleased that our past efforts were recognised by the society through this award. Members of the Foundation will continue to give their best to serve elders in Hong Kong with passion and commitment."

Quality Chinese Medicine Services for the Elderly in Hong Kong

Professor Bian Zhaoxiang, Associate Vice-President (Chinese Medicine Development) and Tsang Shiu Tim Endowed Professor in Chinese Medicine Clinical Studies said, "the School of Chinese Medicine at Hong Kong Baptist University has been providing quality Chinese medicine service to the public since 1997 through its 17 clinics across the territory. Sharing the same philosophy as Lions Clubs International District 303 in serving elderly people, we joined hands in 2007 to establish a charity foundation to provide needy elders with quality Chinese medicine service."





Professor Bian elaborated that the "Privilege Scheme of Chinese Medicine Service for Elderly" for the underprivileged senior citizens is an important initiative of the Foundation. Each privilege card carries vouchers with a total nominal value of HKD2,000. Holders can redeem the vouchers for service including a free general consultation plus two packs of herbal medicine provided by HKBU Chinese medicine clinics. Up to now, the Foundation has issued over 4,000 "Privilege Cards" and subsidised more than 40,000 visits to the clinics.

Serve the Hong Kong Elders with a Caring Spirit

Along with the rapid development of Chinese medicine, the mode of consultation evolves with time. Mr. Tse Yim Pui, Paulman, Board Director and the Chairman of the 15th Anniversary Organising Committee of the Foundation said, "over the past 15 years, the Foundation has continued to innovate its service in order to cope with the changing medical needs of elderly people. We have been working closely with our community partners to launch a variety of Chinese medicine services for the benefits of elders."

With a view to promoting healthy living and diets, the Foundation collaborated with a community organisation to mobilise volunteers to provide door-to-door delivery of cooked Chinese herbal medicine soup to elders.

Upon the introduction of a Chinese Medicine Diagnostic Instrument in a HKBU Chinese Medicine clinic to analyse body constitution and health condition of individuals through examining their pulse, face and tongue, the Foundation subsidised 1,000 quotas for the geriatric health assessment programme. The programme was smoothly executed through multiple non-profit-making organisations in Hong Kong. Nearly a thousand of elders were benefited by receiving professional advice from Chinese medicine practitioners on health preservation and management.

15 years of commitment to provide diversified Chinese medicine service for elders especially during the COVID-19 pandemic

During the outbreak of COVID-19 in 2020, the Foundation launched the distribution of Chinese Medicine influenza prescriptions to elders and needy people in different communities through HKBU Chinese Medicine clinics and a number of non-profit-making organisations, with the aim of enhancing their immunity to fight against the virus.

In mid-2021, the Foundation introduced an online consultation programme in collaboration with various community partners to provide online consultation and free medicine delivery





service for their elderly centers. Elders who lived alone and in remote area (e.g. Sha Tau Kok restricted area) were also covered by the programme. Such service saved the transportation time and reduced the risk of infection as the elderly did not need to commute to the clinics in person during the pandemic. This convenient service received an overwhelming response and nearly 1,000 elders were benefitted.

Growing demand for Chinese medicine service with an aging population

With an aging population and growing number of patients with chronic disease, increasing demand for Chinese medicine service is anticipated. In the past 15 years, the Foundation has raised over HKD 10 million to support various charitable Chinese medicine service initiatives. Looking ahead, Chairman Lam said members of the Foundation will continue their effort in fund raising in order to provide more innovative and effective Chinese medicine service for the betterment of elders in Hong Kong.







Photo caption: Lions & Hong Kong Baptist University Chinese Medicine Charity Foundation was awarded the "HKSAR 25th Anniversary Enterprise Outstanding Contribution Awards" in recognition of its tremendous contribution to serve elders in Hong Kong. At the award presentation ceremony, Dr. Lam Hoi Ham, JP, Chairman of the Foundation (right), received the award on behalf of the Foundation.

About Lions & Hong Kong Baptist University Chinese Medicine Charity Foundation Lions & Hong Kong Baptist University Chinese Medicine Charitable Foundation is a non-profit-making charitable organisation recognised by the HKSAR Government. It was jointly established by Lions Clubs International District 303 - Hong Kong & Macao, China and Hong Kong Baptist University in 2007. Its mission is to serve the underprivileged elders with quality Chinese medicine and healthcare service at a low cost. For details about the Foundation and its service, please visit the website: http://cmcfoundation.hkbu.edu.hk/





About School of Chinese Medicine, Hong Kong Baptist University

Hong Kong Baptist University is the first tertiary institution funded by the University Grants Committee to offer undergraduate programmes in Chinese medicine in Hong Kong. Established in 1999, the School of Chinese Medicine offers quality teaching programmes, conducts cutting-edge academic and clinical research, and provides a comprehensive range of Chinese medical and healthcare service, striving to raise the professional and ethical standards of the Chinese medicine profession. Through the integration of teaching, research, medical service and technology, the School proactively fosters the modernisation, internationalisation and standardisation of Chinese medicine. The School now operates 17 Chinese medicine clinics, with 10 of them directly under the School and 7 jointly operated with Hospital Authority and other non-profit-making organisations. Located throughout Hong Kong, Kowloon and the New Territories, the clinics are committed to serving the community and benefiting more people. For more information about the School, please visit the website: http://scm.hkbu.edu.hk/